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Repræsentantskabsmøde – referat af 1. møde 2023 
 
Dansk Sprognævns repræsentantskab afholdt sit 1. repræsentantskabsmøde mandag den 15. maj 
2023 i Bogense med nedenstående dagsorden. 
  
 
Program:  
 
12.00 Frokost på Bogense Hotel 
 
13.10 1. Velkomst, godkendelse af referat fra sidste møde og dagens program (v. for-

manden) 
 
13.15 2. Ikke-principielle normændringer i 5. udgave af Retskrivningsordbogen (v. Henrik 

Jørgensen og Margrethe Heidemann Andersen)  
 
14.15 3. Mod en ændring af kommaanbefalingen (v. Henrik Jørgensen og Margrethe Heide-

mann Andersen) 
 
14.40 Pause 
 
15.00 4. Årsberetning 2022 (v. direktøren).  
 
15.30 5. Sprognævnets nordiske samarbejder (v. Thomas Hestbæk Andersen) 
 
15.35 6. Eventuelt 
 
15.45  Tak for i dag. 
 
 
 
Tilstedeværende fra repræsentantskabet: 
Anne-Marie Mai, Bettina Buch, Bodil Christensen, Cathrine Holm-Nielsen, Christina Furholm 
Kjærgaard, Henrik Jørgensen, Holger Juul, Jakob Steensig, Lisa Storm Villadsen, Lotte Klein, Louise 
Aulkjær Ottesen, Mads Møller Langtved, Marion Pedersen, Michael Ejstrup, Sanne Petersen, Sanni 
Nimb, Sussi Olsen, Thomas Wiben Jensen, Tina Thode Hougaard, Tommi Bernitz, Tonny Skov-
gård Jensen, Ulla Weinreich, Ulrik Gammelmark Poss. 
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Referat (med fokus på beslutninger) 
Punkt 1  
Jf. tidligere udsendt dagsorden blev punktet ’Eventuelt’ (punkt 6) tilføjet, og referatet fra sidste 
møde blev godkendt med ændringen at ’Udenfor dagsorden’ blev ændret til ’Eventuelt’. 
 
Efter en optælling blev det konstateret at 23 repræsentanter var mødt frem, hvorfor det tilstedevæ-
rende repræsentantskab var beslutningsdygtigt (jf. forretningsordenens § 6). 
 
Punkt 2 
Margrethe H. Andersen fremlagde på redaktionens og det af repræsentantskabet nedsatte fagråds 
vegne en række ikke-principielle normændringer i 5. udgave af Retskrivningsordbogen (RO 24). Præsen-
tationen rummede følgende emner: (i) Tidsplan for RO 24, (ii) kompetencefordeling mellem repræ-
sentantskab og fagråd, (iii) Hvad er principielle ændringer? Og (iv) en oversigt over en række ikke-
principielle normændringer til indførelse i den kommende RO 24. Powerpointpræsentationen er 
vedlagt dette referat. 
 
Gennemgangen gav anledning til en række spørgsmål og bemærkninger fra repræsentantskabet, især 
i forhold til om de skitserede ændringer om tilføjelsen af pluralis-s til en håndfuld engelske lån er en 
principiel ændring hvis en dansk pluralisform samtidig fjernes. Den efterfølgende afstemning gav 
følgende resultat: 
 
Stemmer FOR at de fremlagte normændringer er ikke-principielle (jf. indstillingen fra fagrådet): 14. 
Stemmer IMOD at de fremlagte normændringer er ikke-principielle: 1. 
 
Således vedtog repræsentantskabet at følge indstillingen fra fagrådet og betragte det fremlagte som 
ikke-principielle ændringer. 
 
Punkt 3 
Henrik Jørgensen fremlagde sammen med Margrethe H. Andersen redaktionens og fagrådets anbe-
faling til en ny formulering af § 45 i Retskrivningsordbogen. I den reviderede udgave droppes anbefalin-
gen om at undlade startkomma idet følgende formulering fjernes: ”I de tilfælde hvor det er valgfrit 
om man vil sætte startkomma, anbefales det at man undlader at sætte dette komma”. Selve komma-
reglerne ændres ikke. Powerpointpræsentationen er vedlagt dette referat. 
 
Igen gav gennemgangen anledning til en række spørgsmål og bemærkninger fra repræsentantskabet, 
og § 45’s formulering om at konsekvens i kommateringen blev også diskuteret. Denne formulering 
var ikke til afstemning, men vil blive diskuteret i fagrådet for retskrivning. Resultatet af disse overve-
jelser vil blive fremlagt på næste repræsentantskabsmøde. 
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Følgende afstemning blev gennemført: 
 
Stemmer FOR at droppe anbefalingen om at undlade startkomma (i RO 24): 18. 
Stemmer IMOD at droppe anbefalingen om at undlade startkomma (i RO 24): 1. 
 
Således vedtog repræsentantskabet at Sprognævnet fra udgivelsen af RO 24 dropper sin anbefaling 
om at undlade startkomma. Det betyder dog ikke at Sprognævnet så anbefaler at benytte start-
komma, blot at den ene kommateringspraksis ikke anbefales frem for den anden. 
 
I forlængelse af afstemningen om at slette anbefalingen blev det kort diskuteret om en sådan æn-
dring er principiel, og dette spørgsmål kom også til afstemning med følgende resultat: 
 
Stemmer IMOD at det er en principiel normændring at droppe anbefalingen om at undlade start-
komma (i RO 24): 16. 
Stemmer FOR at det er en principiel normændring at droppe anbefalingen om at undlade start-
komma (i RO 24): 2. 
 
Således vedtog repræsentantskabet at betragte ændringen ift. kommaanbefalingen som en ikke-prin-
cipiel ændring. 
 
Punkt 4 
Under dette punkt fremhævede direktøren med fokus på nævnets kerneopgaver de væsentligste dele 
af årsberetningens gennemgang af Sprognævnets virke og resultater i 2022 samt regnskab for 2022 
og budget for 2023. Med få uddybende spørgsmål blev denne orientering taget til efterretning. 
 
Følgende bemærkninger vil der blive fulgt konkret op på: 

- Det bør fremgå at kommakurset er for alle, ikke blot alle ’danskere’. 
- Der bør gives en kvittering når man sender et forslag til et nyt ord ind via hjemmesidens for-

mular. 
 
Punkt 5 
Punktet blev udsat til næste møde. 
 
Punkt 6 
Under ’Eventuelt’ blev følgende bemærket: 

- Det bør af referaterne fra repræsentantskabsmøderne fremgå hvem der har været til stede. 
- Navneskilte bør angive både navn og affiliering. 
- Det vil være godt hvis der kunne være tid til at hver repræsentant kort præsenterer sig. 
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- Det fungerer godt når der er punkter på dagsordenen som giver anledning til dialog i mindre 
grupper. 
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